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INFORMACE OBECNÍHO ÚŘADU 

 

Hlášení závad: tel.: 315 765 056,  e-mail: poruchy@nova-ves.cz 

Městská policie Veltrusy: tel.: 777 919 156, 777 919 157 

Servis přípojek - kanalizace: spol. AQ – tel. 416 831 304 (p. Nováková),  víkendy - 

tel. 724 719 298, 776 001 806 

Připomínky, nápady pro zlepšení fungování obce: info@nova-ves.cz 

 

Periodický tisk územního samosprávního celku. 

Vydává:  Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52,  IČ: 00237132, pro své části: 

Miřejovice, Nová Ves, Nové Ouholice, Staré Ouholice a Vepřek.  

Vychází 12 × ročně. Distribuce zdarma. 

Je registrován Ministerstvem kultury ČR pod číslem E 10295. 

Číslo 2/2024 vydáno 26. 2. 2024 v Nové Vsi v nákladu 555 ks. 

Zasílání příspěvků do zpravodaje: zpravodaj@nova-ves.cz. 

Redakce (informační výbor obce):                                                                                        

Ing. Bohdana Tobiášková, Jiří Faix, Mgr. Jiří Karas. 

Fotografie na titulní straně: Jiří Faix 

Za správnost a věcnost údajů uvedených v příspěvcích odpovídají jejich autoři.  

Názory obsažené v příspěvcích nemusí vyjadřovat stanovisko redakce nebo 

zastupitelstva obce. 

 

Uzávěrka dalšího vydání Novoveského zpravodaje je 15. března 2024. 

mailto:poruchy@nova-ves.cz
mailto:info@nova-ves.cz
mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
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I taková setkání přináší masopust… / foto: J. Faix 

Vybíráme z kronik: Vyprávěnky Josefa Moláčka (3. díl, r. 1955) 

Ale změnila se nejen obec naše, ale změnily se také obce okolní. Kdo měl možnost          

a všímal si vývoje těchto obcí, dospěl k závěru, že se změnila nejen obec sama, ale tak 

život obyvatelstva jejího. Před 60 nebo 70 léty byly to vesničky o několika číslech, nejvýše 

50, někdy málo přes 100 a výstavba jejich byla opravdu podivuhodná. Kolem návsi byly 

seskupeny statky a chalupy, na obvodě pak chaloupky těch drobných lidí pracujících 

povětšině v zemědělství a celý svůj život od kolébky do hrobu živořící. Stavby provedeny 

z velké většiny buď z opuky a z nepálených cihel na staveništi přímo vyrobených, ovšem 

že ručně. Tyto cihly nepálené, se jmenovaly „egyptské“, obecně „ejpské“,                     

jinak „vepřovice“ a také jen „buchty“… 

Když přišel ráno cihlář do práce, nejprve si musil nakopat hlínu a „nakvasit“, tj. polil ji 

vodou a lopatou několikrát přeházel až získal stejnorodou hmotu, schopnou k narážení do 

forem. Do této hmoty se pak již nedávala sláma, a zejména ne do těch, které byly určeny 

k vypálení k tomu účelu vystavěných pecí tz. „cihelny“. 

Práce v cihelnách byla jednou z prací nejmizerněji placených a zaměstnávali se jí celé 

rodiny a ač dělali stavební materiál pro jiné, samy bydleli v nejbídnějších chatrčích, přímo 

v cihelně za vsi vystavěných, jakoby na pranýři… 

Takové cihelny byly v Nové Vsi, v Sazené, Budihosticích, v Nelahozevsi 2, (Masnerová     

a panská) v Ješíně, v Lužci, ve Spomyšli, ve Veltrusích 2, v Mileticích a j. 

Připravila Bohdana Tobiášková, informační výbor (v původním znění) 
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Pozor – změna termínu zasedání zastupitelstva z 28. 2. na 6. 3.! 

 

V případě, že máte dotazy ke smlouvám, fakturaci či platbám za stočné, využijte 

termíny, kdy je na úřadě paní Novotná, která má tuto oblast na starosti.  

ŠKOLA VELTRUSY 

Jak už jsem informoval v minulých číslech zpravodaje, stále probíhají jednání 

s městem Veltrusy ohledně poskytnutí dotace na rekonstrukci ZŠ a její přístavby. 

Společně s ostatními obcemi, které chtějí dotaci také poskytnout, s nimi 

vytvoříme společný školský obvod na 1. i 2. stupeň.  

Během prosince a ledna proběhla řada jednání mezi našimi zastupiteli                   

a zastupitelstvem Veltrus. Podařilo se nám nakonec náš podíl téměř o milion 

„stáhnout“ na 5,3 mil. Kč, stejně tak probíhala jednání ohledně podmínek 

poskytnutí a sankcí, pokud by Veltrusy smlouvu během 10 let vypověděly. 

Trochu mě mrzí, že jsem od některých rodičů slyšel, že naše kladení podmínek 

ohrožuje celý projekt apod. Je důležité si uvědomit, že od samého začátku 

k tomu přistupujeme velmi zodpovědně a peníze Veltrusům dát chceme, 

musíme ale také postupovat s péčí řádného hospodáře a mít za poskytnuté 

peníze nějaké záruky. Nejsme v tom navíc sami, k našim požadavkům se připojily 

i Vojkovice, které spolu s námi mají poskytnout nejvyšší dotaci.  

Finálně jasno by mělo být v následujících týdnech, ve Veltrusech na 

zastupitelstvu tento týden také padlo rozhodnutí o zhotoviteli celé stavby.  



 5 

MASOPUST 

Rád bych toto číslo zpravodaje využil jako malé ohlédnutí za masopustem, jistě 

naší největší událostí jinak krátkého února – byť letos přestupního.  

 

Radost nám udělalo jednak hezké počasí, ale hlavně hojná účast a v neposlední 

řadě také dobrá nálada, která prostupovala celým dnem. Od příprav, průvod až 

po večerní zábavu.  

Stejně jako minulý rok i letos naše obec ožila nejrůznějšími bytostmi, ať už to 

byly jedovaté mochomůrky, přerostlí číňani, medvědi, sochy svobody, trpaslíci, 

myslivci, kouzelníci a kouzelnice a další roztomilá strašidla.  

  

Děkuji také svojí tradiční gardě, která zodpovědně „občerstvovala“ a „napájela“ 

přítomné. Hezkou tradicí se stalo i vybírání mýtného, čehož se průvod ochotně 

chopil a součástí našeho masopustu se tak stali i projíždějící řidiči, pro které to 

byl jistě nevšední zážitek.  



 6 

Jsem rád, že se umíme sejít a zažít spolu legraci. Moc děkuji všem, kdo pomohli, 

organizátorům a těším se na další akci.  (foto: J. Faix) 

 

 

ÚPRAVY BISTRA 

Během již zmiňovaného masopustu byla také možnost poznat se s novými 

provozovateli bistra, ať už u zabijačkových hodů, nebo během večerní zábavy. Za 

mě se místním uvedli velmi hezky, byli milí, rychlí, měli výborné jídlo i pití. Cestu 

si tam našlo i mnoho štamgastů bývalého bistra a ohlasy byly velmi pozitivní.  

Doufám tedy, že se stejným nasazením bude bistro fungovat i nadále. Cílem 

stále je otevřít co nejdříve na jaře. 
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Hned po masopustu začalo vybourávání starých záchodů a soc. zařízení. 

Přikládám pár fotografií pro představu a těším se na výsledek. 

  

Lukáš Jansa, starosta 

   1. 11. 2023 30. 11. 2023 

BÚ Česká spořitelna I 2 073 867,54 Kč 1 826 159,83 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 1 219 988,92 Kč 307 109,92 Kč 

BÚ ČNB                                              12 004 121,10 Kč 13 224 742,50 Kč 

Pokladna 18 097,00 Kč 11 115,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  15 478 074,56 Kč 15 369 127,25 Kč 

   
Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy 83 466,00 Kč 19. 11. 2023 

   
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Technický dozor – chodníky NO 42 955,00 Kč  2. 11. 2023 

Zahradní technika 134 097,00 Kč  7. 11. 2023 

Zdravotní pojištění 41 920,00 Kč  8. 11. 2023 

Záloha na daň z příjmů 32 538,00 Kč  8. 11. 2023 

Sociální pojištění 93 655,00 Kč  8. 11. 2023 

Mzda 37 197,00 Kč  8. 11. 2023 

Plat 41 592,00 Kč  8. 11. 2023 

Zákonná měsíční odměna (plat) 31 342,00 Kč  8. 11. 2023 

Zákonná měsíční odměna (plat) 52 672,00 Kč  8. 11. 2023 
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Údržba kanalizace 33 752,95 Kč 10. 11. 2023 

Svoz komunálního odpadu 10/2023 51 786,00 Kč 15. 11. 2023 

Svoz tříděného odpadu 10/2023 106 157,08 Kč 15. 11. 2023 

Splátka jistiny úvěru – kanalizace 104 166, 00 Kč 20. 11. 2023 

Zámková dlažba, odvodnění 253 155,00 Kč 20. 11. 2023 

Zimní údržba silnic 103 969,25 Kč 20. 11. 2023 

Splátka úroků z úvěru - kanalizace 36 173,67 Kč 30. 11. 2023 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 18 020 862,00 Kč 

   1. 12. 2023 31. 12. 2023 

BÚ Česká spořitelna I 1 826 159,83 Kč 6 449 961,94 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 307 109,92 Kč 397 586,92 Kč 

BÚ ČNB                                              13 224 742,50 Kč 6 356 211,44 Kč 

Pokladna 11 115,00 Kč 0 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  15 369 127,25 Kč 13 203 760,30 Kč 

   
Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy 70 043,00 Kč 19. 12. 2023 

   
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Sociální pojištění 75 553,00 Kč  4. 12. 2023 

Zdravotní pojištění 35 702,00 Kč  4. 12. 2023 

Plat 32 726,00 Kč  4. 12. 2023 

Zákonná měsíční odměna (plat) 53 122,00 Kč  4. 12. 2023 

Zákonná měsíční odměna (plat) 31 342,00 Kč  4. 12. 2023 

Svoz tříděného odpadu 11/2023 108 717,17 Kč  12. 12. 2023 

Svoz komunálního odpadu 11/2023 56 697,36 Kč 12. 12. 2023 

Zimní údržba 38 623,20 Kč 12. 12. 2023 

Stavební práce chodníky NO - NV 3 679 473,57 Kč 14. 12. 2023 

Mimořádná splátka úvěru 1 000 000,00 Kč 15. 12. 2023 

Splátka jistiny úvěru – kanalizace 104 166, 00 Kč 20. 12. 2023 

Splátka úroků z úvěru - kanalizace 36 026,45 Kč 31. 12. 2023 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 16 916 696,00 Kč 
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  1. 1. 2024 31. 1. 2024 

BÚ Česká spořitelna I 6 449 961,94 Kč 1 861 427,56 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 397 586,92 Kč 591 793,91 Kč 

BÚ ČNB                                              6 356 211,44 Kč 10 376 949,84 Kč 

Pokladna 0 Kč 97 851,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  13 203 760,30 Kč 12 928 022,31 Kč 

   
Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Nájem hřiště TJ Sokol Nová Ves 49 176,00 Kč  5. 1. 2024 

Nájem hřiště TJ Sokol Nová Ves 39 990,00 Kč 15. 1. 2024 

Mzdy 60 170,00 Kč 19. 1. 2024 

   
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Roční příspěvek Hasiči Veltrusy 40 000,00 Kč  3. 1. 2024 

Pojištění zametací vůz 41 565,00 Kč  3. 1. 2024 

MŠ Nová Ves – příspěvek na provoz 65 000,00 Kč  3. 1. 2024 

Zdravotní pojištění 46 053,00 Kč 10. 1. 2024 

Sociální pojištění 99 733,00 Kč 10. 1. 2024 

Záloha na daň z příjmů FO 35 463,00 Kč 10. 1. 2024 

Mzda 30 830,00 Kč 10. 1. 2024 

Plat 32 634,00 Kč 10. 1. 2024 

Zákonná měsíční odměna (plat) 31 342,00 Kč 10. 1. 2024 

Zákonná měsíční odměna (plat) 101 741,00 Kč 10. 1. 2024 

Příspěvek na dopravní obslužnost 73 824,00 Kč 11. 1. 2024 

Zimní údržba 121 387,20 Kč 11. 1. 2024 

Svoz tříděného odpadu 12/2023 108 717,17 Kč  16. 1. 2024 

Svoz komunálního odpadu 12/2023 56 916,26 Kč 16. 1. 2024 

Údržba ČOV Staré Ouholice 40 977,58 Kč 16. 1. 2024 

Splátka jistiny úvěru – kanalizace 104 166, 00 Kč 20. 1. 2024 

Inform. systém pro místní samosprávy 60 088,60 Kč 24. 1. 2024 

DPH 54 731,00 Kč 25. 1. 2024 

Zálohy na energie 385 500,00 Kč 26. 1. 2024 

Opravy veřejného osvětlení 37 009,00 Kč 30. 1. 2024 

Splátka úroků z úvěru - kanalizace 34 877,84 Kč 31. 1. 2024 
 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 16 812 530,00 Kč 
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Obec Nová Ves každoročně podporuje místní spolky.  

Vzhledem k množícím se dotazům na toto téma jsme pro Vás připravili přehled 

poskytnutých dotací, plnění a jejich využití.  

V roce 2023 jsme poskytli: 

Organizace Částka Využití 

TJ Sokol Nová Ves, z. s. 75 000 Kč PHM, poháry, sportovní vybavení, 
opravy, členství FAČR, pojištění, 
stavební materiál 

TJ Sokol Nová Ves, z. s. 60 482 Kč pronájem hřiště 

Spolek seniorů obce Nová Ves, 
z. s. 

35 000 Kč doprava na výlety 

Maraton klub Miřejovice,  z. s. 30 000 Kč pronájem WC, materiál na 
půlmaraton, vody půlmaraton, 
mobilní osvětlení, medaile, čísla atd. 

BYLO NEBYLO…, z. s. 30 000 Kč tabule, materiál na výrobu polic, 
instalace kroje 

Přemyslovské střední Čechy, 
o.p.s. 

8 520 Kč administrativa a činnost 

Římskokatolická farnost 
Kralupy nad Vltavou 

60 000 Kč restaurování soch – kostel ve 
Vepřku 

Myslivecký spolek Diana Nová 
Ves 

20 000 Kč dřevo na stavbu posedu 

Rodiny z naší obce 28 000 Kč příspěvky na školy v přírodě              
a lyžařské výcviky 

 

Ráda bych touto cestou poděkovala všem výše uvedeným za spolupráci.  

V současné době přijímáme žádosti spolků na rok 2024 a žádosti rodičů               

o příspěvek na školu v přírodě nebo lyžařský výcvik. 

Ve školním roce 2023/2024 poskytuje obec příspěvek na školu v přírodě či školní 

lyžařský kurz ve výši 1000 Kč na dítě. 

O příspěvek mohou žádat na obecním úřadě rodiče dětí s trvalým pobytem 

v obci Nová Ves. Podmínkou je také trvalý pobyt v naší obci alespoň jednoho 

z rodičů. Aktuální formulář žádosti je ke stažení na webu obce nebo si ho 

můžete vyzvednout na obecním úřadě.  Žádosti podávejte do 30. 6. 2024. 

Renáta Hakrová, místostarostka 
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DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ 
Ve středu 17. dubna 2024 vás zveme do naší mateřské školy                              

na Den otevřených dveří. 

Rádi vás školkou provedeme a seznámíme vás s běžným provozem. 

V tento den si bude také možné vyzvednout 

„Žádost o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání“. 

Otevřeno pro vás budeme mít: od 10:00 do 11:30 a od 14:30 do 16 hodin. 

ZÁPIS 
dětí k předškolnímu vzdělávání v Mateřské škole Nová Ves pro školní rok 

2024/2025 se bude konat 

ve čtvrtek 2. května 2024 od 10:00 do 16:00 hodin. 

Další informace týkající se průběhu zápisu a stanovených kritérií budou uvedeny 

v příštím zpravodaji. Dále také na webových stránkách mateřské školy a obce.  

Martina Srncová, pověřená řízením mš 
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Vážení spoluobčané, 

v sobotu  9. BŘEZNA 2024 proběhne svoz nebezpečného, objemného             

a dřevěného odpadu. Kontejnery budou přistaveny v částech obce Nová Ves 

podle následujícího harmonogramu:  

(POZOR – změna svozového místa v NOVÉ VSI – nově na návsi!!!) 
 

 

Co je možné přinést: 

 Nebezpečný odpad: barvy a obaly od barev, chemikálie a obaly                 

od chemikálií, motorové oleje, prošlé léky 

 Pneumatiky z osobních automobilů bez disků 

 Objemný odpad: čalouněný nábytek, koberce, linolea, sanitární keramika, 

zrcadla, objemné sportovní potřeby (kola, lyže…), atd. 

 Dřevo: dřevěný a dřevotřískový nábytek (nutné předem odstranit kov, sklo, 

plasty…) 
 

 

Připomínáme, že poplatky za svoz odpadu jsou splatné do 29. 2. 2024, 

bez nálepek nebudou od března Vaše popelnice svezené. 
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Společně s tímto vydáním zpravodaje jste obdrželi nové kalendáříky svozů – 

svozová firma nám změnila termíny svozu bioodpadu – nově se sváží se žlutou 

nebo modrou popelnicí, ne s černou – směsným odpadem. Platí od dubna. 

 

UPOZORNĚNÍ na odstávku elektřiny 
dne 1. 3. 2024 od 8:30 do 14:30 hodin. 

Plánovaná odstávka zahrnuje tyto lokality: 

Staré Ouholice 
- č. p. 30, 75, 78, 79, 80, 81, 84, 85, 88, 91, 96, 104, 105 
- č. ev. 1 
- parcelní č. 321, 572/21, 572/27, 572/53, 572/59, 572/62 

 
TIP: Registrujte se zdarma na www.cezdistribuce.cz/sluzba a informace o odstávkách 

elektřiny budete dostávat e-mailem nebo SMS. 

 

PLÁNUJETE LETNÍ DOVOLENOU? CHCETE PŘEDEJÍT 

FRONTÁM? ZAŘIĎTE SI CESTOVNÍ PAS V PŘEDSTIHU... 

Nemáte-li platný cestovní pas, nebo budete potřebovat vyřídit pas i pro své 

nezletilé děti, nenechávejte podání žádosti až do doby před letní turistickou 

sezónou. Vyhnete se tak zbytečným frontám na úřadě a ušetříte svůj čas. Právě 

nyní si můžete v rezervačním systému městského úřadu zajistit termín pro 

podání žádosti a následné vyzvednutí cestovního dokladu. S využitím 

rezervačního systému  se můžete objednat na vámi preferovaný den a hodinu, 

předejdete tak zbytečnému čekání. 

Při cestovatelském plánování zohledněte i skutečnost, že některé státy vyžadují 

pro vstup do země platný pas ještě několik měsíců po plánovaném návratu. 

Jedná se o státy mimo Evropskou unii (např. u Velké Británie je to šest měsíců). 

Proto si včas zjistěte, jakou minimální dobu platnosti cestovního pasu daný stát 

vyžaduje.  

Podmínky pro vstup do jednotlivých zemí najdete na webu Ministerstva 

zahraničních věcí ČR (www.mzv.cz). Stejně tak náležitosti žádostí o cestovní 

doklady. Pokud budete cestovat do států Evropské unie, můžete jako cestovní 

doklad použít i občanský průkaz.  

Dagmar Volfová, vedoucí správního odboru, MÚ Kralupy nad Vltavou, 

www.mestokralupy.cz 

http://www.mzv.cz/
http://www.mestokralupy.cz/
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POKRAČUJE PŘÍPRAVA OBCHVATU NOVÉ VSI 

Kdy by si Nová Ves mohla oddechnout od dopravní zátěže a kdy by mohla začít 

výstavba obchvatu?  

Na základě pozemkové studie byla 

zpracována dokumentace pro 

územní rozhodnutí včetně 

záborového elaborátu. Nyní se 

kompletuje dokladová část a v létě 

se plánuje podání žádosti o vydání 

územního rozhodnutí s kompletní 

dokladovou částí. To by mohlo být 

vydáno do konce tohoto roku. Pak 

bude vypracována dokumentace pro 

stavební povolení a požádáno            

o stavení povolení. Z toho vyplývá 

hrubý odhad, že za dva tři roky by se 

mohlo spustit výběrové řízení na 

zhotovitele stavby.  

Na obchvatu se také zvažuje 

instalovat průjezdní váhu pro kamiony, která by řešila nejen přetěžování kamionů, 

ale mohla by i monitorovat zakázaný průjezd tranzitní nákladní dopravy. 

Každopádně je výborné, že se podařilo vyřešit problémy s vedením nové 

komunikace okolo haly Plastsvar i okolo benzínky. A je dobrá zpráva, že kraj na 

přípravě pokračuje dalšími kroky. 

JAK POKRAČUJE PŘÍPRAVA REKONSTRUKCE SILNICE II/608? 

V Nové Vsi a v Nových Ouholicích máme novou silnici, ale o to horší je silnice 608 

na Prahu i na sever. Jak to vypadá s více než deset let připravovanou rekonstrukcí 

silnice od Prahy až na hranici Středočeského kraje?  

V tuto chvíli je připravena k realizaci I. část I. etapy, tzn. od motorestu Stará Pošta 

ve Zdibech až po Klíčany včetně - km 5,555. Na tuto část jsou připraveny finanční 

prostředky a je před výběrem dodavatele. Předpoklad zahájení stavby je v 4/2024 

a trvat bude cca 4 měsíce. Další části silnice II/608 jsou také připraveny, ale bude 

záležet na přidělení finančních prostředků na jednotlivé části. Pro rok 2025 se 



 15 

předpokládá realizace části od km 5,555 - 14,800, tedy od Klíčan až po kruhovou 

křižovatku před Veltrusy. 

Stavba, která bude realizována v letošním roce, je v projektové dokumentaci 

plánována na 3 etapy: 

Úsek: křižovatka Zdiby (I/9 – II/608) – okružní křižovatka D8 Park 

Režim práce: úplná uzavírka (oba pruhy), délka úseku: 400 m. 

Objízdná trasa pro vozidla do celkové hmotnosti 3,5 t a dopravní obsluhu: 

křižovatka Zdiby – I/9 – III/0083 (zpět III/0084) – křižovatka Sedlec – III/0083 – 

křižovatka Zdibsko (II/608 – III/0083). 

V úseku I/9 – Sedlec silnice III/0083 a III/0084 dočasně jednosměrné (III/0083 směr 

od Prahy, III/0084 směr do Prahy). 

Napojení D8 Park: pouze od II/608 sever, dočasné DZ pro vozidla s celkovou 

hmotností nad 3,5 t od dálničních křižovatek Zdiby/Úžice. 

Úsek: okružní křižovatka D8 Park – okružní křižovatka Zdibsko (II/608 – III/0083, 

včetně její jižní poloviny) 

Režim práce: úplná uzavírka (oba pruhy), délka úseku: 850 m. 

Objízdná trasa pro vozidla do celkové hmotnosti 3,5 t a dopravní obsluhu: viz etapa 

1-01. 

Napojení D8 Park: pouze od II/608 jih, dočasné DZ od dálničních křižovatek 

Zdiby/Úžice. 

Úsek: okružní křižovatka Zdibsko (II/608 – III/0083, včetně její severní poloviny) – 

křižovatka Klíčany (II/608 – III/0085) 

Režim práce: úplná uzavírka (oba pruhy), délka úseku: 2 500 m. 

Objízdná trasa pro vozidla do celkové hmotnosti 3,5 t a dopravní obsluhu: 

křižovatka Zdiby – I/9 – III/0085 (Bašť) – křižovatka Klíčany (II/608 – III/0085). 

Ostatní vozidla po dálnici D8. 

Práce v intravilánu obce Klíčany budou prováděny po polovinách tak, aby zůstaly 

zachovány přístupy na jednotlivé místní komunikace. 

Z uvedeného vyplývá, že na opravu úseku okolo Veltrus a dále na Novou Ves, 

kolem Ledčic a směr Straškov se dostane pravděpodobně v roce 2026. Vzhledem 

k množství děr a poškození vozovky bude tento úsek na jaře opraven v rámci oprav 

škod po zimě.   

Děkuji panu řediteli KSÚS Ing. Aleši Čermákovi a panu vedoucímu oddělení investic 

Ing. Marku Hanušovi za podklady.  

Martin Exner, zastupitel a člen dozorčí rady KSÚS 
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Při plánování našich aktivit po lednové 

členské schůzce jsme se dohodli na 

poznávacím výletu za kulturou – tentokrát 

hned 18. ledna na výstavu obrazů Petra 

Brandla. Těšili jsme se předčasně. Od návštěvy 

nás odradila nejméně tříhodinová fronta 

čekajících. Náladu nám to však nezkazilo. 

Neočekávaně silný zážitek nám poskytla 

prohlídka „Prašné brány“. Každé z pater 

nabízelo další informace o historii věže              

i nádherné vitráže či jiné zajímavosti až na 

větrný ochoz. Na ochozu nás překvapily 

nádherné výhledy  na prosluněnou Prahu.  

Vidět nás bylo i na Novoveském 

masopustu, kam jsme se za pěkného počasí v hojném  počtu vypravili. Pět ve 

vlastnoručně vytvořených maskách a s občerstvením v podobě škvarkových 

placiček, dalších pět přihlížejících. Všichni jsme si masopustu všestranně užili       

a ocenili sousedskou pospolitost, rozmanitost masek i panující dobrou náladu. 

Pomyslnou třešničkou na dortu byla nabídka zabijačkových pochutin                  

„U Pindase“, kterou se prezentovali noví nájemci restaurace. 
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Naší hlavní únorovou akcí byla, stejně jako loni, výroční členská schůze. 

Příležitost zavzpomínat a hodnotit prožité, poděkovat nejaktivnějším                    

a podporovatelům, nastínit výhled akcí a zvolit si na další rok vedení. Vše jsme 

zvládli v pohodě za přítomnosti milých hostů: pana starosty, představitelů 

Spolku seniorů z Nelahozevsi a naší milé ledčické kamarádky Ivanky Plickové, 

která nás překvapila kvízem ke znalostem vztahujícím se k magickému Řípu.  

 

Výroční členská schůze si zvolila staronový čtyřčlenný výbor, schválila zprávy: 

o činnosti za uplynulý rok, o hospodaření i rámcový plán činnosti.  

Věříme, že i v letošním roce naplníme stanovami definovaný účel:  

„Účelem Spolku je sdružovat občany, navzájem se scházet,           

podporovat a přispívat k aktivnímu životu členů“. 

Chceme věřit, že se na našich i dalších v rámci obce pořádaných akcích 

budeme rádi setkávat s našimi sousedy.   

Naše plánované aktivity v nejbližších měsících:    

- členské schůze: 14. března a 11. dubna,  

- výlet vlakem Praha – Loreta: 2. dubna,  

- Ukliďme Česko: 6. dubna,  

- Novoveský sekáč: 8. května.  

Předseda Spolku Ing. Bruno Vognič  
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Únor je pro fotbalisty čistě přípravný měsíc. Začínáme až na konci března, takže 

se náš tým věnuje individuální přípravě a jednou týdně se scházíme v Sazené na 

hřišti s umělým povrchem. Dne 3. 3. 2024 nás čeká ve Vědomicích první 

přípravné utkání a ostrý start jarní části sezóny 2023/2024 nás čeká 30. 3. 2024 

na domácím hřišti proti TJ Sokol Uhy. Všichni jsou srdečně zváni. 

 
Petr Barnat, sekretář klubu  
 

Z KULTURY…
MASOPUST 
Už jen krátce se zmíním po 

ostatních přispěvatelích o letošním 

masopustu. Především děkuji 

všem, kdo přišli a přispěli tím 

k fantastické atmosféře, jak na 

návsi, tak při průvodu obcí. Masky 

byly přepestré (speciálně zdravím 

naše letošní houbičky – byly jste 

skvělé), nálada dobrá, koblih            
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i preclíků dost pro všechny. Pan starosta a jeho garda měli kalíšky se šnapsem,  zdá 

se, úplně bezedné . 

V bistru se nabízely zabijačkové speciality, hranolky, sladké… spokojenost veliká. 

Na sále se na dětský program sešly skoro tři desítky dětí, bohužel o letošní 

masopust plno dětí přišlo díky velké nemocnosti – tak příště si to vynahradíme!     

Na úvod nás překvapila světelná LED show ve tmě, pak jsme plnili úkoly, tancovali, 

práskali balonky, otevřeli truhlu s pokladem. 

 
A večer jsme my, dospělí, pokračovali na zábavě. V sále nezůstalo volné místo 

k sezení, DJ Joseph skvěle hrál - pro vytrvalé až do půl čtvrté do rána.  

Bylo co pít i jíst, tombola se setkala s úspěchem – co víc si od masopustu přát? 

Tak zase za rok! 

Rozsáhlou galerii fotografií najdete na webu obce: www.nova-ves.cz 

VÍTÁNÍ JARA 
Za necelý měsíc tu máme jaro – a jako každý rok ho můžeme přivítat společně: 

tradičně vynesením Morany, kterou vyrábí děti ve školce, do potoka. 

Pokračovat budeme v zahradě mateřské školky, pro děti bude připravená hra 

s hledáním nejen vajíček v zahradě, různé hry a aktivity. Nazdobíme si perníčky, 

ozdobíme jarně školkovou zahradu. 

Doufejme, že bude dobré počasí a budeme moct nafouknout i dva skákací hrady.   

A nebude chybět občerstvení. 

Zveme všechny bez rozdílu věku k setkání a oslavě jara! 
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VELIKONOCE VE MLÝNĚ 
Letos poprvé se v Satranově mlýně na Vepřku sejdeme na Bílou sobotu. Program 

vám podrobněji představíme v příštím zpravodaji, bude se na co těšit . Zároveň 

se pro letošní sezónu otevřou dveře muzea, kde se můžete těšit na nové exponáty 

a výstavy. 

NOVÁ VÝSTAVA NA NÁPLAVCE 

 
Za kulturní výbor Bohdana Tobiášková 
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SATRANŮV MLÝN – 10 let obnovy a cesty 
od naivního nadšení k postupnému vystřízlivění 

Díl XIII. - Rok 2021 aneb Zahájení prací na budově Nového mlýna, 

nynějším Muzeu Bylo nebylo … 

Tento rok byl opět administrativně náročný. Proto začnu jinak než obvykle, a to 

soupisem povolení a stanovisek, které jsme museli zpracovat: 

 Závazné stanovisko hasiči – statické zajištění budovy Nového mlýna 

 Závazné stanovisko památkáři - statické zajištění budovy Nového mlýna 

 Souhrnné vyjádření Odboru životního prostředí - statické zajištění budovy 

Nového mlýna 

 Závazné stanovisko hasiči – oprava krovu Nového mlýna 

 Stanovisko Povodí Vltavy – oprava krovu Nového mlýna 

Souhrnné vyjádření Odboru životního prostředí – oprava krovu Nového mlýna 

 Závazné stanovisko památkáři – oprava krovu Nového mlýna 

 Žádost o stavební povolení – oprava krovu Nového mlýna (jeho následné 

vydání) 

 Žádost o stanovisko ke kolaudaci hasiči – oprava krovu Nového mlýna 

 Žádost o stanovisko památkáři – oprava krovu Nového mlýna 

 Žádost o stanovisko Povodí Vltavy – oprava krovu Nového mlýna 

 Žádost o souhrnné stanovisko Odboru životního prostředí – oprava krovu 

Nového mlýna 

 Žádost o kolaudaci - – oprava krovu Nového mlýna 

 Žádost o změnu stavby před dokončením (doplnění zprávy statika) – 

oprava krovu Nového mlýna 

 Závazné stanovisko památkáři – k odstranění stavby garáže (bývalá 

míchárna krmiv) 

 Žádost o odstranění stavby Odbor výstavby a územního plánování 

 Závazné stanovisko památkáři – obnova fasád Nového mlýna 

 Stanovisko Povodí Vltavy – obnova fasád Nového mlýna 

 Souhrnné vyjádření Odboru životního prostředí – obnova fasád Nového 

mlýna 

 Žádost o stavební povolení – obnova fasád Nového mlýna 
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Pokud by se tedy hlasovalo o tom, kdo je pro zjednodušení stavebního řízení, 

hlasuji jednoznačně PRO. A to musím konstatovat, že zrovna v roce 2021 se toho 

dělo rozhodně méně než jiné roky. 

Po kolaudaci barokní mlýnice jsem se mylně domnívala, že si dáme jeden rok od 

oprav pauzu. Byla jsem opravdu unavená a upřímně jsem se domnívala, že 

máme nejhorší za sebou. Z nečinnosti mě vyvedla zpráva statika. Před koncem 

roku 2020 jsme oslovili statika s žádostí o posouzení stavu budovy druhé 

mlýnice. Střecha byla celkem zasanovaná, ale odhalené zdivo bez špetky omítky 

bylo vystavené povětrnostním vlivům již řadu let. Posudek byl zdrcující.              

Ve zkratce konstatoval, že pokud okamžitě nezačneme s rozsáhlou rekonstrukcí 

budovy, budeme ji muset zbořit. Takže jsme se opět přepnuli do „pracovního 

módu“ a rozjeli další obnovu. Tak jako již řadu let před tím. Požádali jsme 

nového projektanta, aby maximálně urychlil práci na projektové dokumentaci 

(alespoň první fázi) a statik zpracoval projekt statického zajištění budovy. Takže 

z původně banální rekonstrukce, o níž jsme se mylně domnívali, že ji zvládneme 

„levou zadní“, se vyvinul velmi nákladný, náročný a složitý projekt záchrany 

budovy. 

  

 
Jedna část rekonstrukce spočívala v opravě krovu a střechy budovy, druhá měla 

za cíl sanovat obvodové zdivu. Kámen byl natolik zničený povětrnostními vlivy, 
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že se na některých místech zcela rozpadal. Bylo tedy nutné celý odvod budovy 

na několika místech stáhnou heliakálními výztužemi a poškozené zdivo doplnit   

a provázat. 

Obě části jsme stihli podle plánu a ke konci roku proběhla kolaudace první části 

obnovy budovy. 

Současně s tím jsme dokončili 

repase všech technických oken 

v areálu a zrekonstruovali 

budovu kůlny (dílny a stání pro 

techniku). Protože tato budova 

je mimo areál, a tudíž 

nepodléhá památkové ochraně, 

oprava probíhala pod dohledem památkářů, ale nemuseli jsme absolvovat 

složité „administrativní kolečko“. I naše paní památkářka pochopila, že jsme jen 

lidé a nervy máme jenom jedny… 

Manžel měl z opravy velkou radost, protože se (mylně) domníval, že budova 

bude sloužit jako zašívárna pro něj a jeho hračky. To ještě netušil, jak skvělé 

místo je to pro pořádání divadelních představení! 

Na začátku léta jsme se pustili 

do bourání budovy garáže. 

Předcházelo tomu několik let 

diskuzí s památkáři. My jsme 

chtěli bourat, oni spíš 

rekonstruovat.  

Protože tato budova byla 

značně zchátralá, škaredá a 

v podstatě novodobá, neviděli 

jsme žádný důvod, proč utrácet peníze za její záchranu. Nakonec s námi 

památkáři souhlasili. Zbouráním této budovy navíc vynikne překrásný původně 

nárožní dům, a je od potoka krásně vidět budova druhé mlýnice. Pokud se nám 

někdy podaří do mlýnice instalovat vodní kolo, bude pohled ze silnice ještě 

malebnější. 

Rok 2021 přinesl i jednu velmi radostnou událost: Po období COVIDu jsme se 

konečně mohli zase svobodně potkávat. A tak jsme se společně sešli na prvních 
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Letních slavnostech ve mlýně. Akce byla velmi podařená a zahájila novou tradici 

letních setkávání. 

 

  
Pavlína Linzerová 
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Naše bulharské nájemnice - těžké 

kobyly, které jsme pomáhali 

vyprostit z vozíku, kde se pod nimi 

propadla podlaha, konečně odjely 

do svého nového domova. 

Obě kobyly vyvázly z toho hrozného 

incidentu jen s oděrkami a dle 

domluvy měli za dva až tři dny 

pokračovat do Bulharska. 

Nakonec se jejich pobyt u nás 

protáhl až skoro na měsíc, jednak 

proto, že samozřejmě neměli 

potřebné dokumenty pro přepravu    

a jednak proto, že kobyly pocházeli 

opravdu z pastvy, kde žili svým 

polodivokým životem, až do chvíle 

než měli odjet do Bulharska. 

Neznali ohlávku, vodítko a ani pití z kýble. K tomu v nich jakýkoliv bližší kontakt     

s člověkem budil hrůzu a děs. Postupně jsme obě kobyly přesvědčili, že jsme 

kamarádi a jedna z nich si již cíleně chodila pro drbání a mazlení.  

Obě byly skutečně charakterní a mírné od povahy a tak v den odjezdu sice pod 

lehkou sedací, ale zato naprosto v klidu nastoupily do přepravního auta a vyjely 

směr nový domov v Bulharských horách, kde budou pokračovat ve svém 

polodivokém životě a v chovu.  

Ta formální stránka věci zas tak růžová není, tento případ jasně ukazuje na to, že 

jsme stále legislativně krátcí, díky čemuž může kde kdo přepravovat zvířata 

mnohdy v nevyhovujících a i životu nebezpečných vozidlech. Cely případ byl 

dozorován KVS a ani s jejich intervencí se nepodařilo majitele nijak postihnout 

za nevyhovující transport zvířat. Myslím, že toto téma je do budoucna na 

zváženou … 

Monika Krejzová, JS Harley Forever, Staré Ouholice 
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Při pročítání historických Vlastivědných sborníků Podřipska mě zaujaly mimo jiné 

články o dění v našich končinách bezprostředně po vydání tolerančního patentu. 

Níže uvedený text je kráceným opisem textů ze zmíněných sborníků bez snahy      

o jakoukoliv jazykovou nebo faktickou opravu či úpravu vyjma vložený odstavec 

s popiskem pohřbu manželky ševce z Cítova. Tento je pro svůj rozsah krácen         

a upraven se snahou nezamlčet hrůznost doby a demonstrovat ji v širších 

souvislostech. (Pozn. redakce: Toleranční patent je zákonodárný dokument 

vydaný 13. října 1781 rakouským panovníkem a římskoněmeckým císařem 

Josefem II. Císař jím umožnil legální existenci dalších tří křesťanských vyznání - 

kromě dosud jediného povoleného římskokatolického. Zdroj: wikipedia.cz) 

 „Podřipsko bylo za reformace husitské, hlásilo se však k mírnějšímu směru. 

Na Řipu byl podáván kalich husitskými kněžími až do 16. stol. i když hora Řip 

s kostelíkem zůstávala majetkem kláštera strahovského. Kromě strany podobojí 

byly zastoupeny v našem kraji i sbory bratrské 

ve Ctiněvsi a ve Straškově. Po Bílé Hoře 

provádí Polyxena z Lobkovic svými kapucíny 

rekatolizaci Podřipska. Celé houfy poddaných 

odcházejí do blízké saské země. Panství 

chudne. Proto pozdější Lobkovicové 

pronásledování zmírnili, a tak se podřipští 

kacíři udrželi až do tolerančního patentu.  

- „Když skrze milostivého krále Josefa II. 

dlouho vinšovaná svoboda svědomí také         

i v království českém povolena byla: 

tehdy i v kraji Rakovnickém na vévodství 

Roudnickém k náboženství evangelickému mnoho lidí se přihlásilo r. 1782 

v měsíci březnu.“  

- A tak zakládá i Podřipsko své sbory. První sbor vznikl ve Ctiněvsi. Evangelíci 

podřipští žádají si z Uher kazatele, „který by v případných věcech neb 

pobožnostech svých tu největší sprostnost zachovati mínil a kterýž by beze 

všech papežských pozůstalostí služby Boží konati měl. Pročež, kdyby snad 

ten důstojný pastýř s tím osvědčeným úmyslem lidu se nesrovnával, tedy by 

ho uctivě propustili a pocestné jeho útraty mu vynahradili“. 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Patent_(diplomatika)
https://cs.wikipedia.org/wiki/13._%C5%99%C3%ADjen
https://cs.wikipedia.org/wiki/1781
https://cs.wikipedia.org/wiki/Habsbursk%C3%A1_monarchie
https://cs.wikipedia.org/wiki/Svat%C3%A1_%C5%99%C3%AD%C5%A1e_%C5%99%C3%ADmsk%C3%A1
https://cs.wikipedia.org/wiki/Josef_II.
https://cs.wikipedia.org/wiki/K%C5%99es%C5%A5anstv%C3%AD
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C5%98%C3%ADmskokatolick%C3%A1_c%C3%ADrkev
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- Na Podřipsko poslán mladý bohoslovec Samuel Pulliny ze Šťávnice             

na Slovensku, který představen byl lidu svému ve Ctiňovsi skrze jistého 

krajského komisaře rytíře von Miller dne 29. prosince 1782 a držel první 

služby Boží dne 1. ledna 1783 ve Ctiňovsi, kdež i potom přebýval u br. Karla 

Jiránka Nro 24…“ 

Ke zjevným a často prudkým srážkám s katolíky docházelo při pohřbech         

na katolické hřbitovy. Některé případy byly podle svědectví na naše dnešní 

nazírání nepochopitelné a plné násilí. Případ pohřbu manželky ševce z Cítova, 

který obnášel i nutnost opětovného vyzvednutí pohřbené z hrobu a pohřeb       

za asistence vojska si vyžádal 6 mrtvých („do smrti zastřeleno, mnoho pak jich 

velice raněno bylo“).  

Obdobně se vedlo i přímo u nás. V pamětní knize evang. církve ctiněvské píše 

Samuel Pulliny: „Spasitel náš Ježíš Kristus mne nehodného služebníka hodným 

poněkud pro své učení trpěti v mém životě učinil. V příležitosti pohřbu podruha 

Jana Kolovského z Nové Vsi u Vepřku, kde se sběhlo asi 3000 katolíků, a nás asi 

30 ohrožovali, některé zranili, mne pak opět kameny napadali, ale konečně mne 

přece vytrhl Pán z jejich rukou prostřednictvím dvou jiných poněkud 

rozumnějších katolíků. Zemřelý mohl býti teprve na zahradě svého bratra 

pochován až druhého dne“.  

Kantor katolické školy ve Vepřku, Daniel Majer, popsal tento případ v kronice 

následovně: “Léta Páně 1783 dne 18. Máje. Před třemi dny zemřel Václav 

Kolovský, utrhač a rouhač Boha a svatých jeho, bližního svého náboženství 

největší tupitel a obzvláště duchovenstva katolického, nadřečeného dne bylojest 

v neděli odpoledne a to byla čtvrtá neděle po Velikonoci – povolení tolerance 

roku druhého.  

- Doprovázatel aneb predikant byl jménem Samoel Paullini Krobot. Ostával 

v Cyňovsi, kantor se ale jmenoval pan Kladivo a protož hned katolíci jak 

slyšeli o kladivu, řekli mezi sebou: Kladivu dáme násadu. Ostával 

v Ledčicích. Ten jmenovitý den okolo hodiny třetí a čtvrté sešlo                    

se katolického lidu přes 2000 k tomu podívání. 

- Oni ale odpadlíci se svým kantorem přišli kolem hodiny páté v počtu něco 

přes 50 osob. Když tak ale přišli (s plným zpěvem) až přede dveře krchovní, 

katolíci dveře zavřeli a tázali se jich, co tehdy oni odpadlíci tu chtějí, 

poněvadž nevěří, že hřbitov je místo posvěcené. Po nedlouhém rozmlouvání 

katolíci počali jim jejich kancionály do povětří vyhazovati a kyji tepat a hlas 
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bylo slyšet od katolíků: Žeňte je, psy pryč, neboť nejsou hodni aby vstoupili 

na místo naše posvěcené. A tak je hnali až zase do Nové Vsi zpátkem             

a kamenovali je. Pan Pullini a pak Kladivo kantor obdrželi na svůj hřbet 

nejlepší. Ono mrtvé tělo, skrze rozkaz krajského úřadu, pochováno bylo 

v zahradě jeho nebožtíka bratra, blíž mlejnské strouhy, druhý den. Druhou 

noc odpadlíci velmi se scházeli jeden ke druhému . Co oných odpadlíků 

scházení vyznamenávalo, neví se.“  

Ctíněvecký sbor i jeho první duchovní prodělali však i mnohé nesnáze a spory 

vnitřní. Pulliny konal bohoslužby po způsobu luterském v komži se zpěvem           

a zbytečnými ceremoniemi, což se s přesvědčením a prostotou zdejšího lidu 

nesrovnávalo. Z toho vznikla počátkem r. 1784 roztržka. Více než 100 rodin se 

odštěpilo a utvořilo nový samostatný sbor ovšem ne augsburský, nýbrž 

helvetský či reformírský v Ledčicích a vyzdvihli sobě z Uher za nového 

duchovního pastýře Jiřího Fazekáše.  

Připravil Ing. Bruno Vognič, kronikář (zdroj: Výbor z Vlastivědného sborníku 

Podřipska - leden 1932) 

Když slavil Jaroslav Vrchlický 17. února roku 1903 padesáté narozeniny, 

oslovovali ho gratulanti "velebný a ctihodný kmete". Jeho dílo, obsahující více 

než 270 knih včetně překladů z 18 jazyků (!), bylo v jeho době kritizováno           

za mnohomluvnost, nadbytečný patos a jazykovou vykonstruovanost. Literatura 

byla jeho životní vášní. Věnoval se také 

dramatické tvorbě, vzpomeňme jeho veselohru 

Noc na Karlštejně z roku 1884, dodnes hodně 

populární. Významné byly jeho překlady klasiků, 

jako byl Dante, Petrarca, Moliére, Hugo, Byron, 

Ibsen a mnoho dalších. Nikdo z českých 

překladatelů před ním ani po něm nerozšířil 

rozhled českého čtenáře po světové literatuře tak 

zásadně.  

Po maturitě na gymnáziu v Klatovech vstoupil do 

pražského Arcibiskupského semináře (prý              

s vidinou finančního zabezpečení během služby 

na faře a možnosti věnovat se současně i vlastní 
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literární tvorbě). Bylo to dáno jednak rodinnou tradicí (kněžské povolání 

vykonávali Vrchlického tři strýcové), jednak i vzpomínkami na chlapecká léta 

strávená u jednoho z nich. Dva - Antonín         a Alois Kolářovi - sloužili a dožili 

svůj život na faře ve Vepřku a jsou pohřbeni na našem hřbitově.  

Už po pár týdnech v semináři si však Vrchlický začal stěžovat na mizernou 

kuchyni, ledové nevytápěné ložnice, ustavičné šmírování, donášení ze strany 

kolegů. Hned po prvním semestru "nudného hnití" kněžský seminář opustil,          

i když podle jiných zdrojů byl vyloučen. Na vině měla být příliš rozverná sázka      

s jedním z jeho církevních učitelů o nejsprostší českou báseň. 

Tou se stal Rytíř Smil, dílo obsahující 144 slok, z nichž může být zveřejněn, aniž 

by došlo k pohoršení, jen tento jediný dvojverš: Na svém hradě rytíř statný 

jménem Smil žil přeudatný,/ jenž však jednu vadu měl, že o lásce nevěděl. 

Autorství je někdy Vrchlickému upíráno, ale většinou se literární badatelé 

shodují v tom, že patří právě Vrchlickému. Již jako gymnasista se pokoušel psát 

rytířské drama, později pak velmi rád provokoval erotickou literaturou a slavný 

Rytíř Smil svou formou odpovídá jeho ostatní básnické tvorbě, tvořil totiž            

s neobyčejnou lehkostí a snadností téměř zázračnou. Děj díla je velmi 

jednoduchý - ctnostného rytíře do tajů lásky zasvětí dívka Minka. A zatímco tak 

činí, její další milenec, chlapec z vesnice, vklouzne téže noci omylem do komůrky 

k dívčině matce. Nakonec však vše dobře dopadne. Maminka je spokojená           

a děvče se provdá na hrad. Celá báseň končí radostnými lidovými orgiemi. Jsou 

to hodně hanbaté verše... 

Nutno podotknout, že sám důstojný Mistr Vrchlický se za své mladistvé verše 

nestyděl. Jak praví ve sbírce Skryté zdroje, která vyšla čtyři roky před jeho smrtí:  

Snad nezpíval jsem vždycky, co jsem měl, 

však jistě vždycky zpíval, co jsem chtěl. 

Bylo vhod? Nebylo? - Zpíváno jest, 

zní v sadu to, lesem, ba u všech cest, 

zní na vsi to, zní to v hlomozu měst, 

neb všady jsem kráčeje myslel a pěl, 

ne co bych snad měl, leč sám co jsem chtěl. 

Pestrý život Vrchlického pokračoval v Itálii, kde působil jako vychovatel              

ve šlechtické rodině. Po návratu domů se stal úředníkem a spřátelil se se 

spisovatelkou Sofií Podlipskou (sestrou Karolíny Světlé), která byla o devatenáct 
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let starší, a záhy se do ní zamiloval. Podlipská ho velmi obdivovala, inspirovala     

v jeho tvorbě. Říká se, že tím, jak ho bezmezně obdivovala, způsobila, že se z něj 

stal hodně samolibý muž. Zamilovaná Podlipská měla dost rozumu na to, aby 

Vrchlickému místo sebe nabídla svou dceru Ludmilu, se kterou se v roce 1879 

oženil, bylo mu 26 a nevěstě osmnáct. I po svatbě si rozuměl víc s matkou než 

dcerou a Ludmila žárlila. V té době psal krásné erotické básně a vnímal své 

manželství jako relativně šťastné. Měli tři děti - Miladu, Evu a Jaroslava. Bydleli 

společně s tchyní Sofií. Podnikali výlety do Veltrus, jezdili na letní byt do 

Mlčechvost, navštěvovali oba strýce Vrchlického na faře ve Vepřku.  

V roce 1892 mu žena ve dvou dopisech přiznala, že není otcem dcery Evy a syna 

Jaroslava (dopisy po Vrchlického smrti uschoval jeho přítel Josef Thomayer, 

předal je Národnímu muzeu s podmínkou, že smějí být otevřeny až v roce 1970). 

Cizoložství se Ludmila oddávala s Jakubem Seifertem, vyhlášeným záletníkem, 

hercem Národního divadla. „Bratrova žena zamilovala se vášnivě, zrovna šíleně. 

A protože nikdy nebyla vedena k tomu, aby se přemáhala, aby si dovedla něčeho 

odepřít, poddala se slepě svému opojení. Již několik let trval ten neblahý poměr, 

šuškalo se o něm v Chuchli i Praze – ale ten, jehož se to hlavně týkalo, dlouho     

o něm nevěděl. Zprvu byl příliš důvěřivý, sám neviděl a nikdo si netroufl otevříti 

mu oči,“ napsal Vrchlického bratr Bedřich, někdejší dramaturg Národního 

divadla. Vrchlický se to dozvěděl samozřejmě jako poslední. Ludmila podle 

vyčtených zkušeností z velkých románů očekávala, že jí manžel odpustí nevěru      

i dvě nemanželské děti a budou žít pokojně a šťastně až do smrti, ale Vrchlický 

to odmítl. Kromě rodinné krize se totiž v té době pohádal s mladou uměleckou 

generací a zůstal nepochopen ze všech stran. Odstěhoval se od rodiny, kterou 

však úplně neopustil, hlavně kvůli své matce, neoblomné katoličce. Dokonce 

obě děti přijal za své a zvlášť k Evě měl láskyplný, otcovský vztah.  

V roce 1895 vrátil nevěru poměrem s Karlou Bezdíčkovou, přítelkyní své sestry,       

v roce 1904 pak poměrem s učitelkou moderních tanců ve Slaném Justinou 

Vondroušovou.  

Bohužel v srpnu 1908 prodělal záchvat mrtvice, po níž viděl dvojmo a ztratil 

schopnost psát a číst, mluvil jen s obtížemi a byl trýzněn nesnesitelnými 

bolestmi hlavy. V roce 1911 se odstěhoval od rodiny do Domažlic. Manželka ho 

tam navštěvovala, ale to Vrchlického jen rozčilovalo a unavovalo. V dubnu 1912 

jej postihla mrtvice znovu a ochrnul na pravou polovinu těla. Zemřel 9. září 

1912. Bylo mu pouhých 59 let. Je pochován na vyšehradském Slavíně.  
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Ve své knize Dětství a mládí s Vrchlickým vzpomíná na pobyt ve Vepřku v roce 

1896 jeho dcera Eva, herečka a spisovatelka: 

... nejmilejší ze všech procházek mi byla cesta podél Vltavy do Vepřku. Travnatá 

pěšina v paloucích, kde jsme za maminčinými zády trhali nezralé švestky, se úžila 

a úžila, a tam, kde vyšla z palouků a stromů, změnila se v stezičku jen taktak pro 

jednu nohu. Vinula se po svahu Svině pod železniční tratí a nad prudkým 

proudem. Na nejneschůdnějším místečku jsem se vždy zastavila, jednak že jsem 

se opravdu bála, jednak že se mi chtělo trochu užít hrůzy ze závrati. Voda se tu 

hnala pod srázným břehem nejprudčeji a točila se ve víru. Dívala jsem se 

střídavě na vír pod sebou a vzhůru na nebe, až se mi hlava zamotala a maminka 

mě musela převést. 

... Ve Vepřku, obci menší než Mlčehosty, ale s kostelem a farou, jsme 

navštěvovali tatínkovy strýčky a pěstouny Antonína a Aloise Kolářovy, bratry 

babičky Fridové. Antonín žil tenkrát již jako penzista u mladšího bratra na faře, 

ale v neděli ještě sloužíval mši a míval i kázání. Když jsem spatřila u oltáře             

v chudém vepřeckém kostelíku dobráckého, mírně obtloustlého strýčka Aloise, 

zapomněla jsem, že jsem v kostele, a musila se přemáhat, abych na něho 

nezavolala: "Strýčku, už jsme tady. Copak asi u vás dostanem k obědu?" 

... Maminka nechávala tatínka a strýčky o samotě, aby se navzájem jaksepatří 

užili, a ráda vysedávala na nízké vydrhnuté stoličce ve velké farské kuchyni, 

vydlážděné červenými cihlami, ověšené měděným a cínovým nádobím a hrnci         

a hrnečky, užitkovými i parádními, ze všech možných poutí. Zamřížované okno 

vedlo na zahradu, položenou poněkud 

výše; vrhalo neklidné, chvějivé 

čtverečky zeleně na bílé stěny a ve 

vyleštěných měděných kotlících a 

formách na bábovky odrážely se na 

drobounko zmenšené stromy, růžové 

keře, záhonky a besídka jako živé 

obrázky z líbezné trpasličí země. 

... Na oběd nás vždycky pozvala Aninka. 

Strýčky by to nebylo napadlo; 

netroufali si "Emilka" zdržovat a ve své dojemné skromnosti netušili, jak jsme 

všichni u nich rádi. Ale na jejich uvítání bylo vždycky znát, že by nás nejraději 

měli ustavičně kolem sebe, jako milující rodiče své děti a vnuky. Také krom jisté 
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neobratné plachosti Aloisovy a vážné zdrženlivosti Antonínovy nebylo na nich 

nic staromládeneckého nebo okázale kněžského. Chovali se k svému "Emilkovi" 

jak tatínek a maminka a dokonce opravdu trochu tak vypadali. Oba byli čisťouncí 

a voněli mýdlem a šňupavým tabákem. Alois poněkud více. Celá fara pak voněla 

a byl to asi nějaký jemnější druh, protože připomínal rozlitou dobrou slivovici. 

Antonín zasypával tatínka přátelsko-otcovskými otázkami: "Kdy vyjde tvá nová 

sbírka, Emile, nemohu se jí dočkat. Co teď vlastně překládáš? Čtu po letech zas   

a zas Božskou komedii. Ta se ti povedla, chlapče! Zdalipak si také někdy zajdeš 

na slovo boží, Emilku? Vidím, že ne, už to vidím! No, my to obstaráme za tebe     

a ty se zas modlíš svými překrásnými verši. A co žaludek, ještě zlobí? Ty se příliš 

namáháš, dítě! Copak musíš psát od rána do noci? Chodíš taky někdy na 

procházku? Nechodíš, viď? A kouříš jako komín!" 

... Sestra Milada mě dohonila a přísně napomenula, když jsem chtěla ozobávat 

nezralé hrozny na jižní zdi fary. Poodstoupila jsem na pěšinu, posypanou 

červenavým říčním pískem a vroubenou vzácnými růžemi v plném květu,             

a dívala se zalíbením na milé, vlídné stavení vepřecké fary. Měla zašpičatělou 

šindelovou střechu jako pletenou čepici a pod ní okna jako udivené oči, věrně 

zacivěné na kostel, natřený světlým okrem; i fara měla touž barvu, jako by jí ze 

zbytku byli ušili stejné šaty. Světle zelená réva a různobarevné úly jí velmi 

slušely."            

Jaroslava Klímová (fotografie: Vepřecká fara v roce 1959) 
 

 Hromadné sdělovací prostředky, zejména Česká televize, nás „krmí“ mimo 

jiných i informacemi o mimořádně teplém lednu tohoto roku. Jaký byl u nás? 

Teplý začátek roku 1. - 6. 1. celodenní teploty nad nulou. Průměrná měsíční 

noční teplota minus 1,68⁰C, průměrná denní + 4,37⁰ C, 42 mm srážek, 3 dny 

souvislá sněhová pokrývka (16. – 18. 1.). Celodenní mráz 5 dnů: 8., 9., 17., 21. 

a 30.  Nejnižší noční teplota 9. 1. – 12,2⁰ C. Nejvyšší denní teplota 24. 1. 14⁰ C. 

První letošní klíšťata (pes i kočka) 4. a 11. 1.  

Údaje získány měřením v Nových Ouholicích. Noční teploty cca v 6 hod., denní 

cca ve 14 hod.  

 Skřivan Na Hora nad Novými Ouholicemi vrzá od 10. února.  

Bruno Vognič, kronikář 



 36 

Obchod Nová Ves: Pondělí – pátek:  6:30 – 19:00 
Sobota – neděle:  8:00 – 19:00  

Pošta Nová Ves: Pondělí + středa:  8:00 – 11:00, 14:00 – 18:00 

    Úterý + čtvrtek:  8:00 – 11:00, 14:00 – 16:30 

    Pátek:    8:00 – 10:30 

Knihovna Nová Ves: Pondělí   15:30 – 17:30

Asistenční služba pro seniory: tel. 607 615 004 (M. Jelínková)
 

 
 

3. března Výlet Turist. klubu KUDYKAM - Kralupy / Dolany  

6. března Zasedání zastupitelstva obce - od 17:30 hodin v sále OÚ 

9. března Svoz dřeva, velkoobjemových a nebezpečných odpadů 

14. března Schůze Spolku seniorů - od 14 hodin v sále OÚ 

22. března Vítání jara - od 15:00 v areálu mateřské školky Nová Ves 

30. března Velikonoce ve mlýně - od 14 hodin ve mlýně na Vepřku 

2. dubna Spolek seniorů - výlet vlakem do Prahy - Loreta 

4. - 5. dubna Novoveský bazárek - v sále OÚ 

6. dubna Ukliďme Česko 

11. dubna Schůze Spolku seniorů - od 14 hodin v sále OÚ 

8. května Novoveský sekáč 

7. - 8. června Volby do Evropského parlamentu 

7. června  Noc kostelů - na Vepřku 

8. června  Rodinný den 

21. září  Novoveské posvícení 

28. října Sokolský běh 
 


